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Po zapoznaniu się ze sprawozdaniem z wykonaniem budżetu Józefowa za 2015 rok, sprawozdaniem fi nansowym za 
2015 rok, opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej, informacją o stanie mienia Józefowa i rekomendacją komisji rewi-
zyjnej, dotyczącą udzielenia absolutorium burmistrzowi, Rada Miasta na sesji 17 czerwca podjęła uchwałę o udzieleniu 
absolutorium. Burmistrz Stanisław Kruszewski podziękował za współpracę radnym i wszystkim pracownikom Urzędu 
Miasta. Ze sprawozdania fi nansowego i opinii Komisji Rewizyjnej wynotowaliśmy najważniejsze dane o tym, jak gospo-
darowano miejskim budżetem w 2015 roku. 

Jak gospodarowano miejskim budżetem?
Rada Miasta udzieliła absolutorium Burmistrzowi Miasta Józefowa za 2015 rok.

Dochody (w złotych) plan początkowy plan po zmianach wykonanie w zł wykonanie w stosunku 
do założeń w %

Dochody ogółem, w tym: 96 250 000 77 158 256 77 517 629 100,47

Dochody bieżące 73 858 312 74 949 436 75 502 264 100,74

Dochody własne, z tego: 55 873 596 55 979 402 56 707 914 101,31

–  udziały w podatkach stanowiących dochód budżetu państwa 34 694 569 34 694 569 34 831 858 100,40

–  podatki i opłaty lokalne, dochody pozostałe 21 179 027 21 284 833 21 876 056 102,78

 Dotacje celowe, z tego: 5 165 091 5 826 153 5 650 469 97,00

–  na zad. bieżące zlecone z budżetu państwa 3 036 976 3 544 500 3 468 854 97,87

–  na zad. bieżące własne z budżetu państwa 1 779 127 1 979 754 1 971 449 99,58

– w ramach programów fi nansowane z udziałem UE 0 301 899 210 166 69,62

–  pozostałe dotacje 348 988 0 0 0

Subwencja ogólna, z tego: 12 819 625 13 143 881 13 143 881 100,00

–  część oświatowa 12 819 625 13 143 881 13 143 881 100,00

Dochody majątkowe 22 391 688 2 208 820 2 015 365 91,25

Dochody z majątku gminy 6 350 000 2 000 000 2 015 365 100,77

–  dochody ze sprzedaży mienia 6 150 000 1 800 000 1 812 793 100,71

–  wpływy z przekształcenia prawa użytkowania wieczystego 200 000 200 000 202 572 101,29

Wydatki (w złotych) plan początkowy plan po zmianach wykonanie wykonanie w stosunku 
do założeń w %

Wydatki ogółem, w tym: 95 532 000 85 209 970 78 609 577 92,26

 majątkowe, z tego: 30 248 000 18 117 426 15 774 235 87,07

–  projekty z udziałem funduszy unijnych 17 633 705 7 020 737 6 781 584 96,60

bieżące, z tego: 65 284 000 67 092 544 62 835 342 93,66

–  wynagrodzenia i pochodne od wynagrodzeń jednostek budżetowych 27 884 418 28 737 766 27 986 966 97,39

–  pozostałe wydatki na zadania statutowe jednostek budżetowych 20 206 686 20 328 734 17 294 316 85,08

–  dotacje 11 493 400 12 242 683 12 175 696 99,46

–  świadczenia na rzecz osób fi zycznych 4 445 287 4 624 189 4 411 303 95,40

–  wydatki na obsługę długu 953 000 953 000 760 954 79,85

–  programy fi nansów. z udziałem środków UE 301 209 206 172 206 107 99,97

Udział źródeł dochodów w dochodach ogółem 
źródła dochodów 2010 r. 2011 r. 2012 r. 2013 r. 2014 r. 2015 r.

dochody własne 75,4 % 62,3 % 49,0 % 70,0 % 72,3 % 75,7 %

dotacje celowe 10,4 % 8,3 % 5,7 % 6,6 % 10,2 % 7,0 %

subwencja ogólna 11,9 % 10,9 % 10,3 % 14,0 % 14,8 % 17,0 %

środki na progr. fi n. z udziałem UE 2,3 % 18,5 % 35,0 % 9,4 % 2,7 % 0,3 %

W naszym mieścieTemat miesiąca
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Wzrost wartości mienia 
komunalnego

Mienie komunalne (czyli majątek miasta) 
to – według defi nicji ustawowej – „własność, 
inne prawa majątkowe należące do poszcze-
gólnych gmin i ich związków oraz mienie in-
nych gminnych osób prawnych, w tym przed-
siębiorstw”.

Józefów jest zasobnym miastem: 
w 2013 roku wartość księgowa mienia ko-
munalnego wyniosła 657 530 036,92 zł. 
W 2014 roku było to 675 731 857,46 zł zaś 
na koniec 2015 roku 689 389 328,28 zł. 
W 2015 roku nasz komunalny majątek wzrósł 
o ponad 14 mln zł! 

Podczas XXI sesji Rady 
Miasta uchwalono także:

  zmiany w tegorocznym budżecie m.in. 
zwiększając planowane wydatki o kwotę 
1 230 000 zł z przeznaczeniem na udziały 
w budowie przez TBS w Józefowie wieloro-
dzinnego budynku mieszkalnego (30 lokali) 
przy ul. Rejtana 1 B
  program polityki zdrowotnej „Profilak-
tyczna opieka medyczna nad dziećmi 
i młodzieżą w środowisku nauczania i wy-
chowania”
Kontrakt miejskiej przychodni z NFZ na 

medycynę szkolna nie pozwala na zapewnie-
nie odpowiedniej ilości godzin dyżurów pielę-
gniarskich w szkołach. Dlatego Gmina już od 
lat przekazuje środki fi nansowe na realizacje 
programu uzupełniającego, który zapewnia 
nie tylko całotygodniową opiekę pielęgniarską 
w szkołach samorządowych ale także raz w ty-
godniu – opiekę lekarską.

  zawarcie porozumienia pomiędzy Miastem 
Józefowem a Województwem Mazowiec-
kim w celu założenia i prowadzenia prze 
Województwo Mazowieckie przedszko-

la specjalnego w Mazowieckim Centrum 
Neuropsychiatrii w Zagórzu 
 wyrażono zgodę na zawarcie porozumienia 
z Powiatem Otwockim w sprawie przystą-
pienia do zadania publicznego „Budowa 
zintegrowanego systemu ostrzegania 
i alarmowania ludności przed zjawiskami 
katastrofalnymi i zagrożeniami dla Powia-
tu Otwockiego”.

W.Z.

Stanowisko Rady Miasta
17 czerwca radni jednogłośnie przyjęli stanowisko w sprawie radnego Adriana Pyry. To odpowiedź na informację bur-
mistrza w sprawie regulacji na rzecz miasta działki przy ul. Jachowicza.

W głosowaniu wzięło udział 12 radnych. Obecni na sali radni Adrian Pyra i Damian Podolski – nie wzięli udziału w głosowaniu. Radny Grzegorz 
Nojszewski nie uczestniczył w posiedzeniu.

Stanowisko jest odpowiedzią na pierwszą część informacji Burmistrza Miasta Józefowa, która została dostarczona radnym 6 czerwca 2016 roku 
(Informacja ta dostępna jest na www.jozefow. pl. W informacji zostały zastrzeżone dane mieszkańców działki przy ul. Jachowicza należącej do 
radnego Adriana Pyry – niebędących osobami publicznymi).

Stanowisko Rady Miasta Józefowa z 17 czerwca 2016 roku
Na podstawie par. 26 pkt 2 ppkt 6 Statutu Rady Miasta Józefowa (Uchwała nr 150/V/08 Rady Miasta Józefowa z dnia 29 maja 2008 r.) Rada 

Miasta przyjmuje poniższe stanowisko.
Rada Miasta zapoznała się i przeanalizowała pismo Burmistrza Józefowa z dnia 6 czerwca 2016 r., zawierające informacje o domniemanym 

udziale Radnego Adriana Pyry w próbie bezpodstawnego zasiedzenia działki budowlanej (nr 15 w Obr. 5) sąsiadującej z jego posesją.
Rada Miasta wyraża dezaprobatę wobec działań Radnego.
Uważamy, że wykorzystanie możliwości, jakie daje sprawowanie mandatu Radnego, szczególnie w kwes  i szerokiego dostępu do informacji, 

jest nieetyczne i źle wpływa na wizerunek Władz Miasta.
Wzywa się Radnego Adriana Pyrę do zaprzestania tego typu postępowania i przypomina się, że obowiązkiem Radnego jest wykonywanie 

mandatu w sposób rzetelny i uczciwy, mający na względzie przede wszystkim dobro Naszego Miasta i jego mieszkańców.

Uprzejmie informujemy, iż 10 lipca 2016 roku mija termin płatności za czerwiec opłaty za odbiór i gospodarowanie odpadami 
komunalnymi.

Prosimy o terminowe regulowanie płatności. 
Należność niewpłacona w terminie staje się zaległością, od której będą pobierane odsetki podatkowe. W przypadku braku wpłaty zo-

stanie wystawione upomnienie, które dodatkowo obciąży zobowiązanego kosztami upomnienia w kwocie 11,60 zł.
Zwracamy się z prośbą do mieszkańców, którzy nie uiścili wcześniejszych należności, o NIEZ WŁOC ZNE ich uregulowanie.

Wartość księgowa 
mienia komunal-
nego wg stanu na 

31.12.2013 r.

Wartość księgowa 
mienia komunal-
nego wg stanu na 

31.12.2014 r.

Wartość księgowa 
mienia komunal-
nego wg stanu na 

31.12.2015 r.
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Dyżury radnych 
– lipiec 2016
Przewodniczący Rady Miasta 
Cezary Łukaszewski – czwartek: 16.30–17.00.
Wiceprzewodnicząca Rady Miasta 
Marianna Jakubowska – środa: 16.30–17.00. 
Małgorzata Winiarczyk 4 lipca, Paweł 
Zaczek 11 lipca, Urszula Zielińska 18 lipca
– godz. 16.30–17.00. 
Termin spotkania prosimy konsultować 
telefonicznie: 22 779 00 27 lub e-mailowo: 
m.wronska@jozefow.pl

Przypomnienie

Temat miesiąca
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Odpowiedź GDOŚ na pismo OPWiK 
(z 29 grudnia 2015 roku) w sprawie zezwolenia 
na odstępstwo od zakazów obowiązujących na 
terenie rezerwatu przyrody Świder w związku 
z realizacją inwestycji nie pozostawia wątpliwo-
ści.

W ocenie Generalnego Dyrektora Ochro-
ny Środowiska nie wyszły na jaw żadne nowe, 
istotne dla sprawy okoliczności faktyczne, ani 
nie pojawiły się nowe, nieznane organowi 
dowody, które uzasadniałyby wszczęcie po-
stępowania w tej sprawie.

To kolejna, nieudana próba OPWiK zablo-
kowania budowy oczyszczalni ścieków w Józe-
fowie. Otwocka spółka, której Józefów płaci za 
oczyszczanie ścieków ok. 4 mln złotych rocznie, 
w swoim piśmie starała się przekonać GDOŚ 
do cofnięcia zgody na lokalizację końcowego 
odcinka rurociągu oczyszczalni na terenie re-
zerwatu.

W ocenie OPWiK istnieje bowiem rozwią-
zanie alternatywne, jakim jest… kontynuowa-
nie korzystania z usług oczyszczalni ścieków 
w Otwocku. Argumentacja ta została całkowi-
cie podważona przez adresata pisma: GDOŚ 
stanowczo podkreślił, że przedmiotem postę-

powania administracyjnego nie była sama bu-
dowa i funkcjonowanie oczyszczalni ścieków 
w Józefowie, która będzie zlokalizowana poza 
rezerwatem.

„Sugerowana w piśmie możliwość odprowa-
dzania ścieków w ramach porozumienia mię-
dzygminnego nie może być pojmowana w ka-
tegoriach rozwiązania alternatywnego wobec 
planowanego przedsięwzięcia, gdyż byłoby to 
równoznaczne z jej poniechaniem” – czytamy 
w piśmie kierowanym do otwockiej spółki.

Generalny Dyrektor Ochrony Środowiska 
wskazał także, że starania OPWiK o uznanie za 
stronę w przedmiotowym postępowaniu nie 
mają żadnych podstaw prawnych, a interes 
prawny posiada jedynie wnioskodawca – czyli 
Miasto Józefów.

Decyzja z 26 listopada 2012 roku, wydana 
przez GDOŚ, nie „nałożyła na OPWiK żadnych 
obowiązków, nie można również dopatrywać 
się, aby decyzja ta wkraczała w sferę jego inte-
resu prawnego”.

– Jedynym interesem, jaki posiada OPWiK, 
jest interes stricte biznesowy. Budowa przez 
Józefów oczyszczalni oznacza utratę klienta 
wartego ok. 4 miliony złotych rocznie, a co za 

tym idzie konieczność podwyższenia opłat za 
oczyszczenie ścieków dla pozostałych dostaw-
ców, w tym mieszkańców Otwocka. Tym należy 
tłumaczyć gorączkowe i skomasowane działa-
nia otwockiej spółki, która wszelkimi sposobami 
próbuje zablokować naszą inwestycję – uważa 
zastępca burmistrza Józefowa Marek Banaszek.

Jak podkreśla wiceburmistrz, Józefów jest 
zdecydowany na budowę własnej oczysz-
czalni.

Budowa oczyszczalni jest jednym z zadań 
ujętych w projekcie „Integracja i rozwój go-
spodarki wodno-ściekowej w Józefowie”, dla 
którego 29 stycznia 2016 roku został złożony 
wniosek o dofi nansowanie ze środków UE. Pro-
jekt otrzymał pozytywną ocenę formalną i me-
rytoryczną I stopnia. Obecnie trwa procedura 
oceny merytorycznej II stopnia. Zakończenie 
konkursu, według aktualnie obowiązującego 
harmonogramu, planowane jest przez NFO-
ŚiGW na 12 sierpnia. – Trzymamy kciuki za suk-
ces naszego projektu. Jeśli wszystko przebie-
gnie po naszej myśli, to powinniśmy zakończyć 
inwestycję do końca 2018 roku – zapowiada 
Banaszek. 

Magdalena Janczewska

Straż miejska zajmie się systematyczną 
kontrolą dzikich kąpielisk nad rzeką Świder, 
w tym w rejonie mostu kolejkowego oraz Je-
ziorem Łacha. Pod nadzorem znajdą się place 
zabaw, boiska, siłownie pod chmurką, skate 
park, jak również miejsca grupowania się mło-
dzieży i dorosłych spożywających alkohol i za-
śmiecających teren. Aby przeciwdziałać poża-
rom patrole dotrą na tereny leśne. W rejonach 
miasta nieobjętych monitoringiem kontrole 
będą miały na celu przeciwdziałanie dewa-
stacji urządzeń użytku publicznego, roślinno-
ści na skwerach, kradzieży rowerów z miejsc 
publicznych, reagowanie na jazdę na rolkach, 
wrotkach i rowerach po fontannie miejskiej. 
Pod lupą znajdą się bezpańskie psy oraz nie-
uprzątanie psich kup po pupilach.

Działania straży miejskiej pn. „Terroryzm” 
obejmą m.in. kontrole ujęć wody, obiektów 

użyteczności publicznej, miejsc o dużym natę-
żeniu ruchu, reagowanie na osoby zachowu-
jące się w sposób wzbudzający podejrzenia, 
zwracanie uwagi na nieznane pojazdy, porzu-
cone paczki, bagaże, celem przeciwdziałania 
ewentualnym zamachom terrorystycznym, 
szczególnie w okresie szczytu NATO i Świato-
wych Dni Młodzieży. 

Dodatkowo funkcjonariusze straży miej-
skiej w patrolach własnych i mieszanych 
z dzielnicowymi z komisariatu policji w Józefo-
wie oraz operatorami monitoringu miejskiego 
biorą udział w akcjach policyjnych: Bezpieczny 
Rowerzysta (działania codzienne skierowane 
na ujawnianie rowerzystów i kierujących po-
jazdami niestosujących się do przepisów ru-
chu drogowego) oraz w „Programie Poprawy 
Bezpieczeństwa Pieszych na lata 2015–2016” 
(działania w wybranych pięć dni w miesiącu, 

służące uwidacznianiu wykroczeń popełnia-
nych przez pieszych i wobec pieszych przez 
kierujących pojazdami). Nadzór nad działania-
mi sprawuje WRD KPP w Otwocku. 

O bezpieczne wakacje zadba także policja. 
Jak informuje ofi cer prasowy KPP w Otwocku 
st. asp. Sylwia Durlik funkcjonariusze z pewno-
ścią będą częściej kontrolować parki, place za-
baw, kąpieliska. – Będziemy zwracać uwagę na 
dzieci pozostawione bez nadzoru rodziców czy 
opiekunów, jak również na młodzież wracającą 
w godzinach nocnych – zapewnia. 

Na stronie KPP w Otwocku znajduje się 
zakładka „Twój dzielnicowy”. Zachęcamy do 
sprawdzenia kto pełni tę funkcję na danej ulicy 
czy rejonie.

Warto dodać, że na terenie miasta jest zlo-
kalizowanych 18 kamer wizyjnych, w tym dzie-
więć kamer Full HD o najwyższej rozdzielczości 
i dwie HD Ready charakteryzujące się lepszym 
obrazem w miejscach słabo oświetlonych (ska-
te park, basen). Jak wynika z informacji uzyska-
nych od Mirosława Kułaka, komendanta straży 
miejskiej w Józefowie, trwają działania w kie-
runku założenia jeszcze jednej kamery cyfrowej 
na placu zabaw przy ul. Asnyka.  Sylwia Papis

Stanowisko Generalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska

Budowa oczyszczalni ścieków w Józefowie
W piśmie z 7 czerwca 2016 roku GDOŚ podtrzymuje swoją decyzję o zgodzie na lokalizację końcowego odcinka rurocią-
gu oczyszczalni oraz wylotu na terenie rezerwatu Świder. Odmawia także Otwockiemu Przedsiębiorstwu Wodociągów 
i Kanalizacji prawa do bycia stroną w postępowaniu.

Bezpieczne wakacje
Lato. Choć duża część józefowian zaplanowała urlopy poza miastem, pozostali 
mieszkańcy muszą mieć zapewnione bezpieczne wakacje. Dla strażników miejskich 
i funkcjonariuszy policji to czas wzmożonej pracy. Jakie działania zatem zaplanowali?

Nasze sprawy
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W trzech józefowskich szkołach samorządowych (Szkoła Podstawowa nr 1, Szkoła Podsta-
wowa nr 2, Gimnazjum nr 1), zlokalizowanych w czterech obiektach, 24 czerwca ponad 2 tys. 
uczniów zakończyło rok szkolny 2015/16. Szczególne emocje towarzyszyły tegorocznym ab-
solwentom. Tradycyjnie uroczystości pożegnalne rozpoczynały się pięknie zatańczonym po-
lonezem, nagradzanym gromkimi brawami i wzruszeniem rodziców.

– Wszystkim wam gratuluję, po siedmiu latach dotarliście do mety i każdy z was otrzy-
ma nagrodę w postaci zasłużonego świadectwa. Nie mówimy wam dziś żegnajcie, lecz do 
widzenia, ponieważ dla was nasze drzwi będą zawsze otwarte – mówiła Jolanta Czarnecka, 
dyrektor Szkoły Podstawowej nr 2. Dyrektor Czarnecka dziękowała nauczycielom za osią-
gnięcia oraz trud codziennej pracy, rodzicom za współpracę oraz zaangażowanie, zaś orga-
nowi prowadzącemu, którym jest miasto, za „wsparcie i zrozumienie dla trudności, z jakimi 
szkoła się boryka”. Należy podkreślić, że absolwenci „dwójki” osiągnęli bardzo dobre wyniki 
na sprawdzianie szóstoklasisty, zajmując wysokie lokaty wśród szkół w powiecie, wojewódz-
twie, w Polsce. Średnia ocen szkoły jest wyższa od średniej w powiecie, województwie i kraju. 
Marek Banaszek, zastępca burmistrza wręczył wyróżniającym się szóstoklasistom nagrody 
ufundowane przez burmistrza Józefowa.

W Szkole Podstawowej nr 1 było równie uroczyście. O płodnym w talenty roku szkolnym 
może świadczyć fakt, że z 84 absolwentów 35 otrzymało świadectwa z wyróżnieniem (w kla-
sie I b było ich aż 17). Szkoła ma wielu laureatów konkursów, olimpiad, turniejów i zawodów 
sportowych – naprawdę imponujące osiągnięcia. 

24 czerwca uczniowie oraz nauczyciele SP nr 1 uroczyście podziękowali za piętnastoletnią 
służbę dyrektor Małgorzacie Żywek. – Nauczycielem jest ten, kto potrafi  z trudnych rzeczy 
uczynić łatwe. Dyrektor Małgorzata Żywek przez 15 lat dyrektorowania pokazała, że tak wła-
śnie jest. (…) Za ten trud jesteśmy pani dyrektor niezmiernie wdzięczni – dziękował burmistrz 
Marek Banaszek. Wyrazy wdzięczności złożył także wicedyrektorom Bożenie Banulskiej oraz 
Hannie Kowalewskiej. Dyrektor Żywek podziękowała zebranym, przypominając jednocze-
śnie, że szkoła nie funkcjonowałaby tak dobrze, gdyby miasto do subwencji oświatowej nie 
dokładało ogromnych środków.

Szkoła Podstawowa nr 1 przy ul. Mickiewicza – dyrektor Małgorzata Żywek
  Liczba uczniów szkole – 627
  Tegoroczni absolwenci – 84
  Liczba dzieci w oddziale przedszkolnym – 22
  Liczba uczniów w klasach I–III – 364
  Liczba uczniów klasach IV–VI – 263
  Liczba nauczycieli – 60
  Liczba pracowników administracji i obsługi – 21
 Wyniki egzaminu szóstoklasisty: część I: język polski – 73,4%, matematyka – 66,9% – ogó-
łem 70,4%; część II: język angielski – 83%

Szkoła Podstawowa nr 2 – dyrektor Jolanta Czarnecka
 Wszystkich uczniów – 725
  przy ul. Granicznej – 505
  przy ul. Sienkiewicza – 220
  Tegoroczni absolwenci – 92
  Liczba nauczycieli – 79
  Pracownicy obsługi i administracji – 24
 Wyniki egzaminu szóstoklasisty: część I: język polski – 80,9%, matematyka – 67,7% – ogó-
łem 74,6%; część II – język angielski – 84,3%

Gimnazjum nr1 im. Łączniczek Armii Krajowej – dyrektor Lidia Krupa
  Ilość uczniów w klasach drugich – 200
  Ilość uczniów w klasach pierwszych – 239
  Tegoroczni absolwenci – 213
  Ilość nauczycieli – 64
  Ilość pracowników niepedagogicznych – 26
 Wyniki egzaminu gimnazjalnego: część humanistyczna: historia – 66,2%, język polski 
– 75,3%; część matematyczna: przedmioty przyrodnicze – 62,5%, matematyka – 61,1%; 
część językowa: język angielski poziom podstawowy – 78,5%; język angielski poziom roz-
szerzony – 61,1%; język hiszpański poziom podstawowy – 95%.

Przygotowała: Sylwia Papis

O satysfakcję z pracy na rzecz spo-
łeczności szkolnej i oczekiwania na 
przyszłość zapytaliśmy przewodni-
czących szkolnych rad rodziców. 
Olga Kondrak-Szewczyk, przewodnicząca 
Rady Rodziców w Szkole Podstawowej nr 1
Nasza rada to grupa rodziców zaangażowa-
nych, których główny cel stanowi wspomaganie 
ucznia, nauczyciela i szkoły. Dla mnie istotną 
sprawą jest możliwość słuchania i wychodzenia 
naprzeciw potrzebom placówki, współfi nanso-
wanie konkursów, festynów, jak również wycie-
czek szkolnych. Z wielką przyjemnością remon-
tujemy i wyposażamy świetlicę, bibliotekę, salę 
komputerową, salę logopedyczną oraz fi nan-
sujemy dyplomy i książki na zakończenie roku 
szkolnego. Od dwóch lat zabiegamy o nowocze-
sny unit stomatologiczny – mam nadzieję, że od 
września uczniowie naszej szkoły będą z uśmie-
chem leczyli zęby w komfortowo wyposażonym 
gabinecie stomatologicznym. Oczekiwania na 
przyszłość mamy ogromne. Chciałabym, aby 
„jedynka” bardziej skupiła się na dzieciach wy-
bitnych i zdolnych, których nie brakuje (w tym 
roku szkolnym 19 uczniów może pochwalić się 
średnią powyżej 5,5). Planujemy więc powoła-
nie, wraz z organem założycielskim, funduszu 
stypendialnego dla uczniów zdolnych, jak rów-
nież stypendium sportowego i artystycznego. 
Uważam też, że powstanie Rady Szkoły uspraw-
niłoby komunikację z samorządem szkolnym. 
Rada Rodziców chciałaby też wspomagać na-
uczycieli w przygotowywaniu uczniów do olim-
piad kuratoryjnych, które są najważniejszym 
wyznacznikiem możliwości intelektualnych. Ma-
rzy nam się „otwarta szkoła” – niech w dni wol-
ne odbywają się zajęcia harcerskie, językowe, 
komercyjne, niech boisko wypełni się uczniami, 
a szkoła stanie się centrum miasta – przyjaznym 
i otwartym. Życzę tego dzieciom i rodzicom. 
Jednocześnie dziękuję wszystkim rodzicom za 
pomoc i zaangażowanie na rzecz szkoły.

Anna Jesiotr, przewodnicząca Rady Rodziców 
w Szkole Podstawowej nr 2
Największą satysfakcję przynoszą efekty wy-
konanej pracy, a te w przypadku naszej szkoły 
są imponujące. To wynik działania wielu osób 
w Radzie Rodziców, a jest to bardzo dobry ze-
spół – z wieloma dobrymi pomysłami i chęcią 
działania. Udało nam się wypracować rozwią-
zania, które sprawiają, że nasza szkoła jest jesz-
cze lepszą placówką. To bardzo budujące, ale 
nie udałoby się bez dobrej współpracy rady ze 
szkołą. Liczę na dalsze chęci i pomysłowość ro-
dziców. Wspólnie naprawdę możemy sobie po-
móc – dla dobra dzieci i nauczycieli. Chciałabym, 
aby nasza placówka była miejscem przyjaznym 
i dobrze zorganizowanym, co będzie miało prze-
łożenie na wyniki wychowawcze i edukacyjne 
dzieci. Liczę na dalszy dobry kontakt ze szkołą. 
Mamy wielu niezwykłych nauczycieli i chętną do 
współpracy dyrektor – to powód do satysfakcji.

Ponad 2 tys. uczniów w szkołach samorządowych

Podsumowanie rocznej pracy

Szkolnictwo
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Orzeł w godle, biel i czerwień fl agi oraz 
słowa hymnu to symbole narodowe, które 
rozpoznają nawet najmłodsi obywatele Pol-
ski. Znajomość tej symboliki jest przejawem 
świadomości oraz patriotyzmu, przekazywa-

nego przez starsze pokolenie. Nieco inaczej 
przedstawia się jednak sytuacja na szczeblu 
lokalnym. Nie każdy bowiem wie, że podobnie 
jak kraj – również nasze miasto – Józefów ma 
swój herb i fl agę, które opisane są w statucie 
miasta uchwalonym w 2008 roku. Być może 
nadszedł czas, aby zastanowić się także nad 
hymnem? 

Herb jest unikatowym znakiem danej 
wspólnoty terytorialnej, który jednoznacz-
nie kojarzy się z danym miejscem. Józefowski 
herb podzielony jest na trzy części. Dolne pole 

tarczy to zaokrąglony napis „Józefów” na nie-
bieskim tle. Kolor nie jest przypadkowy. Sym-
bolizuje bowiem wodę i pozwala kojarzyć Józe-
fów jako miasto trzech rzek – otoczone Wisłą, 
Świdrem i Mienią. Żółty pasek powyżej może 
kojarzyć się zarówno z plażami nad rzekami, 
jak również symbolizować piaszczysty obszar 
miasta. Górna część herbu podzielona została 
na dwie części w kolorach fl agi. Po lewej stro-
nie, na białym tle usytuowano zieloną sosnę 
o brunatnym pniu, z wychylającym się zza niej 
złotym słońcem. Jest to nawiązanie do leśne-
go charakteru miasta, do dziś uważanego za 
lidera sosnowych klimatów. Prawa strona tar-
czy przedstawia węża eskulapa na czerwonym 
tle, który symbolizuje uzdrowiskowy charakter 
miasta. 

Herb Józefowa jest znany większości miesz-
kańców miasta. Nieco mniej osób wie zaś, jak 
wygląda nasza fl aga. Jest ona bardzo podobna 
do tarczy herbu, ale w pozycji poziomej. Moż-
na powiedzieć, że była ona bazą dla powstają-
cego herbu. Nie ma na niej jednak sosny, węża 
ani napisu. Jest to po prostu biało-czerwona 
flaga Polski z dwoma pionowymi pasami: 
złotym i błękitnym po lewej stronie. Wśród 
mieszkańców coraz częściej słychać pytania 
– gdzie można taką fl agę kupić? Wiele osób 
chętnie wywiesiłoby ją przed domem przy 
okazji ważnych świąt lub zabrało na wydarze-
nia sportowe czy marsze. Postulujemy zatem 
do władz Józefowa o wyjście naprzeciw ocze-
kiwaniom społeczności i stworzenie możliwo-
ści zakupu symboli miasta. Jb

Co warto wiedzieć o naszym 
mieście?

Herb i f laga...

Co roku jury konkursu: aktorka i miesz-
kanka Michalina Jadwiga Jankowska-Cieślak, 
wiceprzewodnicząca Rady Miasta Marianna 
Jakubowska, red. Elżbieta Krakowiak, szefowa 
Referatu Gospodarki Komunalnej UM Jadwiga 
Łaszewska, malarka i dendrolog Bożena Sta-
wikowska reprezentująca TPJ oraz red. Wan-
da Zagawa – wizytuje zgłoszone do konkursu 
ogrody i ogródki. Konkurs rozgrywany jest 
w dwóch kategoriach: ogrody i ogródki przy-
domowe. Najpiękniejsze nagradzamy dyplo-
mami, tabliczkami informującymi o laureatach 
naszego konkursu oraz bonami do sklepu 
ogrodniczego.

Przypominamy, że zgodnie z regulami-
nem w konkursie uczestniczyć mogą ogrody 
i ogródki zbudowane samodzielnie, efekt wła-
snej pasji mieszkańców. Nie mogą brać w nim 

udziału laureaci poprzednich edycji, lecz jeśli 
ktoś próbował już swoich sił w naszym kon-
kursie nie sięgając po laury i w ostatnich latach 
zmienił coś w swoim ogrodzie – może ponow-
nie stanąć w szranki.

Zgłoszenia przyjmujemy do 15 lipca 
 w biurze Obsługi Klienta Urzędu Miasta
  a także mailowo pod adresem 
redakcja.jns@jozefow.pl.

Wybieramy najpiękniejszy józefowski ogród
To już ósma edycja konkursu „Piękne ogrody” organizowanego pod patronatem Burmistrza Miasta Józefowa przez 
redakcję pisma samorządowego „Józefów nad Świdrem”, Urząd Miasta przy współpracy z Towarzystwem Przyja-
ciół Józefowa.

Karta zgłoszenia do konkursu „Piękny ogród”

Imię i nazwisko . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Adres . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Kontakt (telefon, e-mail) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Kategoria:   ogród   ogródek przydomowy

Nasze sprawy
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Piękne Miasto
„Piękne Miasto“ – o takiej nazwie dla swojego przedsiębiorstwa marzą pra-
cownicy Zakładu Oczyszczania Miasta. Mówiłaby więcej o zakresie obowiąz-
ków fi rmy i pasji pracowników. Oczyszczanie to zaledwie jedno z licznych 
zadań. Opróżnianie śmietniczek, czyszczenie ulic, odnawianie znaków po-
ziomych na jezdniach, remonty wiat przystankowych, znaków drogowych 
pionowych, prace utwardzeniowe dróg, sprzątanie dzikich wysypisk – to 
część codziennej pracy.

I oczywiście fi rma troszczy się o miejską 
zieleń oraz kwietniki – to żmudne działania, 
które przynoszą jakże spektakularne wyniki. 
Wiosną podziwiamy szpalery forsycji, latem 
kolorowe kwietne trawniki – nie zdając sobie 
często sprawy, jak wiele pracy wymaga utrzy-
manie zieleni miejskiej w tak dobrej formie. 
– Trzy osoby w sezonie pracują stale przy pie-
lęgnowaniu zieleni na skwerze św. Jana Pawła 
II – mówi Dariusz Nogal, kierownik zakładu.

– W mieście jest coraz lepiej, coraz mniej 
zniszczeń, mieszkańcy dbają także o czy-
stość. Na przestrzeni ostatnich lat widzę dużą 
zmianę w józefowskiej społeczności. Ciągle 
jeszcze są przynoszone śmieci z domu do 
miejskich śmietniczek (to zagadka dlaczego), 
w lasach ciągle pojawiają się dzikie wysypi-
ska mimo obowiązującej ustawy śmieciowej, 
zdarzają się akty wandalizmu albo kradzieże 
roślin z kwietników, ale wszystko to incyden-
talnie – opowiada wiceszef Tomasz Kasprzak. 
– Mamy problem z czystością nad Świdrem 
i Wisłą. Drewniane pojemniki na śmieci były 
niszczone przez dziki i ludzi – zdarzało się, że 
palono nimi w ogniskach. Ostatnio kupiliśmy 
18 metalowych 200-litrowych beczek i roz-
stawiliśmy nad Świdrem. Zobaczymy czy zda-
dzą egzamin.

Dodatkowe obowiązki
Firma zajmuje się także odławianiem za-

gubionych zwierząt. Dwóch przeszkolonych 
do transportu pracowników przewozi klima-
tyzowanym, specjalnie przystosowanym po-
jazdem zwierzę do zakładu, gdzie roztaczana 
jest nad nim opieka i czeka w klatce na właści-
ciela. Na stronie Urzędu Miasta zamieszczane 
są ogłoszenia. Jeśli właściciel się nie znajdzie, 
zwierzęta są odwożone do schroniska.

Pasjonaci o złotych rączkach
Panowie pracują z pasją. Mają niedobory 

kadrowe, ale niełatwo je uzupełnić. Nie ma 
chętnych młodych, dla nich to mało atrak-
cyjna fi nansowo praca, w dodatku – wbrew 
powszechnej opinii – wymagająca dużych 
kwalifi kacji. Pracownik obsługujący maszynę 
musi o nią dbać. W fi rmie nie ma mechani-
ka, zatem w praktyce dbanie oznacza także 

remonty maszyn. Oszczędne, więc własnymi 
rękami i głową. Np. ostatnio w traktorze rura 
wydechowa była do wymiany. Nowa kosztu-
je ogromne pieniądze. Pracownicy zrobili ją 
więc sami. Wszelkie prace remontowe sta-
rają się wykonywać własnymi siłami, na ze-
wnątrz zlecają właściwie tylko lakierowanie 
i cynkowanie.

Za niewielkie pieniądze zamontowali 
również sami panele słoneczne na dachach 
pojazdów – to pozwala używać świateł (bez-
pieczeństwo) bez włączania pojazdu, a zatem 
ogranicza niepotrzebny hałas i spaliny. Dla 
bezpieczeństwa i kontroli działania narzędzi 
pojazdy w fi rmie wyposażono w kamery.

Nie jest łatwo, bo załoga zakładu wszyst-
kie prace remontowe i pielęgnacyjne swoich 
maszyn wykonuje „pod chmurką“, fi rma nie 
ma odpowiednich pomieszczeń. To jest także 
wielkie marzenie – własny, porządny warsztat 
mechaniczny. 

W gabinecie pana Tomasza stoi szafa z se-
gregatorami. Każde urządzenie fi rmowe ma 
swoją kartotekę – dokładną historię wszyst-
kich remontów. Maszyna „Ostrówek“ z 1979 
roku jest tak znakomicie utrzymywana, że cały 
czas świetnie pracuje.

Ostatnio wielofunkcyjna maszyna Mul  -

lone została wyjątkowo oddana do remontu 
fi rmie zewnętrznej. Wysłużyła się i potrzebuje 
gruntownej regeneracji. Na szczęście miasto 
zakupiło nową maszynę – Avant 760. Piękna, 
zielona, wygląda jak zabawka. Ma wygodną 
kabinę, asymetryczny maszt, który nie zasła-
nia narzędzi, podgrzewany silnik, co zimą jest 
bardzo ważne. Ma też podnośnik, który bar-
dzo ułatwi pracę przy remontach np. znaków 
drogowych, jest też kompatybilna ze starą 
Mul  lone, co oznacza, że wszystkie narzędzia 
pasują do obydwu, podnosi też na widłach 
większe ciężary. Operator jest zadowolony, 
nowa maszyna Avant pracuje dużo ciszej i jest 
bardziej ekologiczna – ma niższą emisję spalin.

Dodatkowe usługa 
dla mieszkańców

Przypominamy, że w sobotę panowie 
z Zakładu Oczyszczania Miasta mają dyżury 
w PSZOK-u przy ul. Jarosławskiej. Odbierają se-
gregowane śmieci od mieszkańców, wszystkie 
te, na których odbiór nie chcą Państwo czekać 
do wyznaczonych terminów. Można także za-
wozić tam odpady zielone, tzw. gabaryty oraz 
resztki odpadów remontowych – do 100 kg 
miesięcznie za darmo.

Apelujemy

Doceniajmy troskę i wysiłek pracowników 
Zakładu Oczyszczania Miasta!

Nie niszczmy zieleni!

Nie śmiećmy!

Dbajmy o naszą wspólną przestrzeń!

Uśmiechajmy się i pozdrawiajmy panów, któ-
rzy codziennie powodują, że nasze miasto 
jest coraz piękniejsze!

Lidia Dańko

Nasze sprawy
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Burmistrz Stanisław Kruszewski uważa, że 
aby odwrócić niebezpieczne trendy potrzeb-
na jest edukacja najmłodszych. To w szkole 
podstawowej dzieci po raz pierwszy uczą się 
zasad ruchu drogowego, a w czwartej klasie 
szkoły podstawowej – przystępują do egza-
minu na kartę rowerową. Jest to doskonała 
okazja, by w młodych ludziach zaszczepić 
pozytywne nawyki, które później uczynią ich 
świadomymi uczestnikami ruchu drogowego 
– tak w roli pieszych, jak również rowerzy-
stów, a w przyszłości kierowców. Jak pokazu-
je praktyka – obecna wiedza przekazywana 
w szkołach nie jest wystarczająca. 

Dzieci nie znają podstawowych zasad. 
Często nie schodzą z rowerów na pasach 
i przejeżdżają w niewłaściwych miejscach, 
narażając w ten sposób siebie oraz innych 

uczestników ruchu drogowego. 
Burmistrz Stanisław Kruszewski wyszedł 

z inicjatywą wprowadzenia do szkół dodatko-
wych lekcji wychowania komunikacyjnego. 
Dodatkowo włodarz miasta będzie apelował 
do szkół o podjęcie współpracy z policją, na 
co już obiecał wygospodarować odpowied-
nie środki. 

Lekcje i egzaminy prowadzone przez pa-
nów w mundurach będą budziły większy 
respekt i wzbudzały dodatkowe zaintereso-
wanie. Trzeba pamiętać, że te kilku- czy kil-
kunastoletnie dzieci będą jeździły rowerami, 
skuterami czy samochodami. Pozyskana za 
młodu wiedza i wyrobione nawyki zaprocen-
tują w przyszłości – dodaje burmistrz Kru-
szewski. 

Edukacja szkolna to jednak nie wszystko. 

Wstępnie zaprojektowane Miasteczko Ruchu 
Drogowego, które w najbliższych miesiącach, 
kosztem 450 tysięcy złotych ma powstać 
w Michalinie, będzie szansą do wprowadzenia 
teorii w praktykę. Zostanie ono wyposażo-
ne w pełną infrastrukturę drogową – ronda, 
kładkę, przejścia dla pieszych, sygnalizację 
świetlną i znaki. Dla dzieci będzie to dosko-
nałe miejsce do bezpiecznej nauki poruszania 
się w warunkach drogowych. To właśnie tam 
będą mogły przyjść i sprawdzić swoje umie-
jętności oraz przygotować się do egzaminu 
na kartę rowerową. Miasteczko Ruchu Drogo-
wego będzie dostępne dla każdego od świtu 
do zmierzchu, a zatem ma funkcjonować na 
podobnych zasadach jak place zabaw. 

W marcowym numerze „Józefowa nad 
Świdrem” pytaliśmy mieszkańców miasta 
o bezpieczeństwo poruszania się rowerem 
w Józefowie. Stwierdzili oni, że sytuacja, choć 
poprawia się z roku na rok, wciąż nie jest ide-
alna. Temat wciąż budzi wiele kontrowersji, 
o których dyskutuje się także na niezależ-
nym forum miejskim. Szczególne emocje, 
zwłaszcza wśród kierowców, budzi nagminne 
przejeżdżanie rowerami przez pasy. Pomimo 
publicznej dyskusji na ten temat, a także in-
terwencji straży miejskiej, kwes  a ta pozosta-
je wciąż aktualna. Miasteczko Ruchu Drogo-
wego i odpowiednia edukacja w szkole mają 
przyczynić się do podwyższenia poziomu 
świadomości dzieci, by nowe pokolenia ro-
werzystów nie stanowiły zagrożenia dla wła-
snego zdrowia, jak również bezpieczeństwa 
innych. Jakub Bajtler

PRZYPOMINAMY:

Droga dla rowerów: 
  Rowerzysta ma absolutny obowiązek ko-
rzystać z niej pod warunkiem, że jest ona 
wyznaczona w kierunku, w którym się po-
rusza. Jeżeli zatem droga dla rowerów jest 
jednokierunkowa – cykliści jadący w kie-
runku przeciwnym mają prawo poruszania 
się ulicą. 
  Piesi mają zakaz korzystania z niej. Istnieją 
jednak dwa wyjątki: brak chodnika lub po-
bocza, niemożność korzystania z chodnika 
lub pobocza (np. roboty drogowe).

Ciąg pieszo-rowerowy: 
  Jak sama nazwa wskazuje jest on wydzie-
lonym pasem wspólnym zarówno dla pie-
szych, jak i poruszających się jednośladami
  Jadąc ciągiem pieszo-rowerowym należy 
zachować szczególną ostrożność w stosun-
ku do pieszych. 

Chodnik z dopuszczonym 
ruchem dla rowerów: 

  Jest to bardzo charakterystyczny rodzaj 
chodnika, na którym warunkowo dopusz-

cza się jazdę rowerzystów. Jest oznaczony 
znakami C16 oraz T22.
  Czy rowerzyści nie mogą korzystać z chod-
nika? Generalnie nie, ale od tej reguły ist-
nieją trzy wyjątki:
– jazda z dzieckiem do lat dziesięciu,
 – zła pogoda (śnieg, ulewa, silny wiatr, gę-
sta mgła, gołoledź),
 – jednoczesne spełnienie trzech warun-
ków: chodnik ma minimum dwa metry 
szerokości, ruch na ulicy jest dozwolony 
z prędkością wyższą niż 50 km/h, nie ma 
drogi lub pasa dla rowerów.
Bezpieczeństwo na drodze to nasza wspól-

na sprawa. Współpraca pomiędzy kierowca-
mi, a rowerzystami jest konieczna. 

Rowerzyści muszą pamiętać o: 
  oświetleniu,
  odblaskach, 
  zejściu z roweru na przejściu dla pieszych. 
W Józefowie brakuje dróg z pierwszeń-

stwem dla rowerów, co sprzyja jeździe po 
ulicach, gdzie jednoślady, podobnie jak samo-
chody – mają pierwszeństwo. 

Jb

Zasady komunikacji 
w teorii i praktyce
Bezpieczeństwo na drogach i ścieżkach rowerowych jest jednym z prioryte-
tów władz Józefowa. W trosce o jak najlepszą edukację dzieci i młodzieży 
także w tej dziedzinie, gmina planuje budowę Miasteczka Ruchu Drogowego. 
Ma ono powstać koło skate parku, u zbiegu ulic Wawerskiej i Małej. Pomysł 
budowy zrodził się z obserwacji stanu faktycznego: każdego dnia na terenie 
miasta można zaobserwować niebezpieczne sytuacje z udziałem pieszych 
i rowerzystów. 

Bezpieczeństwo na drodze

Rowerem po chodniku?
Pomimo edukacji szkolnej, egzaminów na kartę rowerową czy wreszcie do-
kładnej nauki przepisów przed egzaminem na prawo jazdy, duży odsetek spo-
łeczeństwa wciąż nie wie, kiedy dozwolone jest poruszanie się rowerem po 
chodniku oraz czy trzeba jeździć ścieżką rowerową. 

Bezpieczeństwo
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Julita Cieplak z ul. 11 listopada
W Józefowie można czuć się bezpiecznie. Wydaje mi się, że młodzież w naszym mieście jest rozsądna 
i przestrzega zasad ruchu drogowego, osobiście nie słyszałam o żadnych niefortunnych wypadkach spo-
wodowanych przez tutejszych młodych ludzi na rowerach. Wyjątkiem są sytuacje, w których rowerzyści 
nie zsiadają z jednośladów na pasach. Kwes  a ta dotyczy jednak nie tyle dzieci, co przede wszystkim 
dorosłych, którzy dają młodemu pokoleniu zły przykład. Pamiętam lekcje techniki, jeszcze w szkole pod-
stawowej, dotyczące bezpieczeństwa m.in. na drogach, podczas których uczyłam się przepisów ruchu 
drogowego. To właśnie w naszych podstawówkach młodzież do dziś poznaje zasady – jak prawidłowo 
poruszać się rowerem oraz przystępuje do egzaminu na kartę rowerową. Chciałabym, aby już kilkuletnie 
dzieci w wychowaniu początkowym były dobrze wyszkolonymi i świadomymi uczestnikami ruchu dro-
gowego, którzy później będą bezpiecznie poruszać się po drogach, nie stwarzając zagrożenia dla siebie 
i innych.

Mateusz Skurski z ul. Wiązowskiej
Moim zdaniem w Józefowie, aby droga do szkół była bezpieczna, należałoby rozbudować sieć ścieżek 
rowerowych. Sam chodnik tuż przy szkole nie czyni miasta przyjaznym dla rowerzystów. Ścieżek dla ro-
werów jest zdecydowanie za mało, a po tych, które są, bardzo często przechadzają się piesi. Razi mnie 
brak znaków poziomych, czego konsekwencją jest wpadanie cyklistów na pieszych. Osobiście nie zdecy-
dowałbym się na posłanie mojego dziecka do szkoły rowerem z ul. Wiązowskiej, przy której mieszkam. 
Jest na to jeszcze za młode, ale w przyszłości… czemu nie? Mam piękną ścieżkę rowerową i bezpieczny 
dojazd pod samą szkołę. Oczywiście zgadzam się z tym, że młodzież – jak sama mówi – stara się jeździć 
rozważnie, ale za to kierowcy traktują rowerzystów lekceważąco. Przy ruchliwych drogach poruszanie się 
jednośladem jest zwyczajnie niebezpieczne. Jako osoba, która jest obserwatorem, gdyż osobiście z ro-
werem mam do czynienia rzadko, mogę powiedzieć, że młodzi ludzie w naszym mieście zdecydowanie 
wiedzą jak poruszać się na drodze. Ważne jest to, że nie starają się popisywać oraz znają ważność po-
szczególnych pojazdów na drodze. Mam tu na myśli sformułowanie „z samochodem nie wygrasz”. Czasy 
tzw. „szpanowania” jazdą bez trzymanki czy skakania po krawężnikach już chyba minęły. Po za tym… od 
tego jest skate park. Tam każdy może dać upust fantazji i emocjom. Istotne jest, aby dorośli reagowali na 
sporadyczne incydenty, takie jak wożenie kolegi na ramie czy kierownicy. Nie mogę jednak narzekać na 
naszą józefowską młodzież. Sporadyczne przypadki łamania przepisów nie mogą przysłonić szerokiego 
grona młodych ludzi, którzy są w dużym stopniu odpowiedzialni i roztropni. Cieszy mnie widok szkoły, 
obok której do stojaków przypięte są dziesiątki rowerów. Dzieciakom wyjdzie to na zdrowie!

Marcin Kotyński z ul. Nadwiślańskiej
Wydaje mi się, że bezpieczeństwo na drogach zależy w dużej mierze od nas samych. Jako osoba, która 
ma trójkę dzieci dojeżdżających do szkoły na rowerze, uważam że przestrzegają przepisów drogowych, 
gdyż są one wielokrotnie przypominane w szkołach, m.in. podczas akcji „bezpieczna droga”. Sądzę, że 
takie kampanie są niezbędne. Wpajanie dzieciom i młodzieży wiedzy na temat zachowywania bezpie-
czeństwa na drogach jest niezwykle ważne. Sam także od małego uczyłem córki zasad ruchu. Pokazy-
wałem znaki, tłumaczyłem jak powinny zachowywać się na przejściu dla pieszych, a także jadąc chodni-
kiem. Cieszę się, że miasto chce wybudować Miasteczko Ruchu Drogowego. Dzięki takim akcjom, nawet 
w statystykach policyjnych, odnotowuje się coraz mniej kolizji i wypadków z udziałem młodych ludzi. 
W moim przekonaniu Józefów może być miastem, gdzie królują rowery, a nie samochody. Mamy do tego 
świetne warunki infrastrukturalne. Postulowałbym jedynie o dodatkowe oświetlenie przejść dla pieszych 
przy głównych drogach, przez które przejeżdżają też rowerzyści. Patrząc przyszłościowo – nie będę bał 
się o bezpieczeństwo moich dzieci w drodze do gimnazjum, bo od furtki aż do samej szkoły będą one 
poruszały się po trasie dla rowerów. Uważam, że potrzebne są dalsze inwestycje w infrastrukturę, jak 
też zwrócenie uwagi na liczbę stojaków, do których można przypiąć jednoślady. Uważam, że przy PKP, 
szkołach czy bibliotece jest ich zdecydowanie za mało.

Aneta Dziubak z ul. Bema
Dojazd do gimnazjum jest bezpieczny. Prowadzi do niego ścieżka rowerowa, z której korzystają tłumy 
młodzieży. Szkoła Podstawowa nr 1 znajduje się przy ulicy jednokierunkowej, co czyni ją bezpieczniejszą. 
Dodatkowo przy przejściu przez tory, po obu stronach zamontowana jest sygnalizacja świetlna, więc 
dzieci mogą przechodzić przez najbardziej ruchliwe ulice bezpiecznie. Przy Szkole Podstawowej nr 2 jest 
ograniczenie prędkości, niedawno powstały również światła oraz nowe chodniki. Jeśli chodzi o przepisy 
– nie wszystkie dzieci je znają i przestrzegają, podobnie zresztą jak dorośli, z których dzieci biorą później 
przykład... Jeżdżą ulicami, przy których jest ścieżka rowerowa i nagminnie nie zatrzymują się przed pasa-
mi, a nie mają do tego prawa. Kierowca może tego nie zauważyć i o nieszczęście nietrudno. Sądzę, że aby 
tego uniknąć, należy edukować dzieci od najmłodszych lat, za co odpowiedzialne powinny być szkoły. Być 
może warto stworzyć specjalne biuletyny informacyjne dla dzieci i dorosłych, w których zawarte będą 
podstawowe zasady ruchu drogowego i przydatne informacje np. o tym, kiedy rowerzysta może jechać 
chodnikiem. 

Rozmawiał: Jakub Bajtler

Ludzie mówią, że…
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Podstawą koncepcji festiwalu Otwarte 
Ogrody jest współpraca mieszkańców, orga-
nizacji pozarządowych, samorządu, lokalnych 
instytucji i fi rm.

Otwarte Ogrody są działaniem na rzecz re-
witalizacji historycznych miast-ogrodów, rozu-
mianej jako inicjowanie przemian społecznych 
poprzez angażowanie i edukację społeczności 
lokalnych, pobudzanie kreatywnego myślenia 
o najbliższym otoczeniu oraz wsparciu przed-
siębiorczości opartej o lokalną kulturę i naturę.

Tegoroczne józefowskie Otwarte Ogro-
dy rozpoczęły się tradycyjnie od piątkowego 
wernisażu w galerii Rama w Miejskim Ośrod-
ku Kultury. Swoje prace zaprezentowały dwie 
kobiety: nauczycielka i jej uczennica. Jolanta 
Drawnel – obecnie mieszkanka naszego mia-
sta, dawno temu w Kudowie-Zdroju uczyła 
dzieci i młodzież sztuk plastycznych.

Patrycja Matusiak – absolwentka studiów 
artystycznych na kierunku architektury wnętrz 
we Wrocławiu pochodzi z Kudowy-Zdroju, 
gdzie w Domu Pracy Twórczej Galerii „Cygane-
ria” uczyła się miłości do sztuki u Joli Drawnel.

Także w piątek miła niespodzianka czekała 
na czytelników przybyłych na zwykłą podmia-
nę książek do obu bibliotek. Panie bibliotekarki 
przygotowały, na podstawie przepisów kuli-
narnych z książek ze zbiorów bibliotecznych, 
wyborne dania – pasty, babkę ziemniaczaną, 

liczne ciasta i ciasteczka. Można było spróbo-
wać wszystkiego i zabrać ze sobą wydrukowa-
ne przepisy.

Sobota obfi towała w mnóstwo wydarzeń 
w poszczególnych ogrodach rozsianych na te-
renie całego miasta. 

W ogrodzie Domu Nauki i Sztuki można 
było podziwiać prace powstałe podczas reali-
zacji jesiennego projektu „Warsztaty muralu 
dla początkujących”. Były też prace street artu 
w nieco odmiennej technice.

Przedszkola przygotowały bogatą ofertę 
miłego spędzenia czasu przez całe rodziny. 
Były zajęcia sportowe, twórcze, poczęstunki 
i zabawy.

Szkoła Podstawowa nr 1 im. Olofa Palmego 
obchodziła uroczystość 80-lecia istnienia. Bo-
isko szkolne przez kilka godzin tętniło życiem. 
Na estradzie uczniowie z różnych klas prezen-
towali swoje umiejętności śpiewacze, tanecz-
ne, teatralne. Można było obejrzeć wystawy 
prac powstałych w wyniku konkursów okolicz-
nościowych – na karykaturę nauczyciela, na 
logo 80-lecia oraz prezentacje efektów warsz-
tatów plastycznych. Przy kolorowych ekranach 
dzieci robiły sobie portrety. Wiele stanowisk 
oferowało zdrowe łakocie. 

Wydarzeniem specjalnym był wernisaż uni-
katowego cyklu rysunków Stanisława Toegla 
„HitleriadaMacabra” i „HitleriadaFuriosa”, 
przygotowany przez Muzeum II Korpusu Pol-
skiego.

Rzeczywiście warto przypomnieć tego 
artystę. Stanisław Toegel urodził się w 1905 
roku w Jaworowie niedaleko Lwowa. Nigdy nie 
kształcił się plastycznie – pod tym względem 
był genialnym samoukiem. Ukończył prawo 
na Uniwersytecie Jana Kazimierza we Lwowie. 
Zyskał popularność i uznanie jako karykaturzy-
sta we Lwowie, potem w Warszawie. W czasie 
wojny był żołnierzem Armii Krajowej, współ-
pracował jako rysownik z prasą konspiracyjną, 
brał udział w Powstaniu Warszawskim.

Więziony w obozie jenieckim w Getyndze 
konspiracyjnie stworzył cykl rysunków „Hitle-
riadaMacabra” – obraz okrucieństw hitlerow-
skich w okupowanej Polsce. Po wyzwoleniu 
przez Brytyjczyków Toegel trafi ł do obozu dla 
przesiedleńców w Osnabrück. Tam powstały 
kolejne cykle rysunków, m.in. „HitleriadaFurio-
sa” – karykatury przywódców III Rzeszy, które 
można było obejrzeć w józefowskim muzeum.

Łakomczuchy towarzyskie jak zwykle od-

wiedzały Ogród Kulinarny u państwa Dysiń-
skich. Muzyka na żywo, tańce, grill, ciasta, na-
lewki i rozmowy, rozmowy…

W niedzielę od godz. 10.00 na skwerze im. 
św. Jana Pawła II działo się mnóstwo pod ha-
słem „Sąsiedzkie śniadanie”. Atrakcją główną 
były przede wszystkim warsztaty gotowania, 
które poprowadził Kuba Korczak – ekspert ku-
linarny i promotor prawdziwego jedzenia. Jó-
zefowskie piknikowanie upłynęło pod hasłem 
bioróżnorodności, a głównym partnerem było 
stowarzyszenie non profi t Slow Food Youth 
Warszawa. 

Nadwiślański Uniwersytet Dziecięcy prowa-
dził zabawy naukowo-kuchenne, Hydrosfera 
namawiała do picia naszej czystej wody z kra-
nu, były wystawy, teatr, zabawy. Była też akcja 
charytatywna – aukcja zebranych wcześniej 
książek dla dzieci, z której dochód będzie prze-
znaczony na leczenie jednej z podopiecznych 
Fundacji „Zdążyć z pomocą“.

W czasie pikniku sąsiedzkiego po drugiej 
stronie ulicy pod drewnianą willą rozłożyło się 
miasteczko „Świdermajer“. 

Miłośnicy historii mieli szansę na spotkanie 
z Łukaszem Maurycym Stanaszkiem pt. „Po-
rozmawiajmy o Urzeczu” oraz spotkania z au-
torami tekstów zamieszczonych w pierwszym 
tomie „Rocznika Józefowskiego”, mogli obej-
rzeć wystawę fotografi i Pawła i Joanny Szpygiel 
oraz kilka wystaw opowiadających o dziedzic-
twie Andriollego.

Marcin Górski, wykładowca WAPW zapre-
zentował pokonkursowe prace swoich studen-
tów pt. „Rewitalizacja centrum miasta Józefo-
wa polegająca na odbudowie historycznej osi 
miasta”.

W pracowni pana Jesiotra przy Sosnowej 
można było obejrzeć większe i mniejsze formy 
użytkowe, nawiązujące do naszego lokalnego 
stylu architektury drewnianej.

Wyjątkowy weekend zakończył plenerowy 
koncert grupy „Świdermajer Orkiestra”. 

Nie wspomnieliśmy o wszystkich ogrodach 
z braku miejsca. Było ich bardzo wiele, wszędzie 
gospodarze witali gości serdecznie, z radością 
poświęcali swój czas innym. Kaligrafi a, anty-
kwariat pod chmurką, zajęcia plastyczne itd…

Doceniamy ogrom pracy włożony przez or-
ganizatorów i DZIĘKUJEMY wszystkim za te dzia-
łania, mające moc obywatelskiego jednoczenia 
mieszkańców naszego miasta. Lidia Dańko

Fotoreportaż na str. 16

Józefowskie Otwarte Ogrody 2016
Fes  wal Otwarte Ogrody wymyślony został w roku 2004 przez Magdalenę Prosińską i Łukasza Willmanna (1973–2011). 
Projekt zrodził się z chęci ratowania oraz promocji najcenniejszych zasobów kulturowych i naturalnych przedwojen-
nych, mazowieckich miast – ogrodów, uzdrowisk i letnisk. Po raz pierwszy Otwarte Ogrody udało się zrealizować w Pod-
kowie Leśnej w 2005 roku w 80. rocznicę powstania miasta. Później dołączył Konstancin, Milanówek, Komorów, Zalesie 
Dolne, Włochy, Sadyba, Brwinów i Józefów.

Wydarzenia

Elementy  świdermajerowskie w stolarni p. Jesiotra
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Na majowych spotkaniach radnych z miesz-
kańcami padło wiele pytań odnośnie organi-
zacji pracy w Przychodni Miejskiej w Józefo-
wie. Skargi dotyczyły różnych spraw – głównie 
trudnego dostępu do lekarzy. Na czerwcowe 
posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, 
Opieki Społecznej i Sportu radni zaprosili więc 
Marię Kurcz, dyrektor józefowskiej przychodni 
wraz z najbliższymi współpracownikami. Była 
to również okazja do przedłożenia Radzie Mia-
sta sprawozdania za 2015 rok.

Przychód na plusie, ocena 
pacjentów na minusie

Ubiegły rok przychodnia zamknęła z dodat-
nim wynikiem fi nansowym wynoszącym 436 
360,37 zł. Wypracowany zysk zostanie prze-
znaczony m.in. na doposażenie gabinetów 
lekarskich, zakup sprzętu medycznego, utwo-
rzenie dodatkowego stanowiska w rejestracji, 
odnowienie ścian, wymianę oświetlenia, do-

stosowanie przychodni do wymogów NFZ.
Jak mówiła dyrektor Maria Kurcz, placówka 

zatrudnia 14 lekarzy, którzy w większości są na 
kontraktach, co w przeliczeniu na etaty daje 
siedem etatów. To 2,5 etatu więcej niż wyma-
gają przepisy NFZ, a ten określa, że jeden lekarz 
powinien przyjąć 2750 pacjentów. Tymczasem 
w józefowskiej przychodni na każdy etat lekar-
ski przypada ich 1837. – Pani dyrektor, spotyka-
my się co roku i co rok chwali Pani dostępność 
do lekarzy. Mieliśmy pięć spotkań z mieszkań-
cami i na każdym z nich narzekano właśnie na 
niemożność dostania się do lekarzy. Więc gdzie 
tkwi błąd? – pytała radna Anna Masik.

– Trudno na to pytanie odpowiedzieć, gdyż 
pacjenci są różni. Ja nie widzę niedostępno-
ści, mamy wolne miejsca między przyjęciami. 
Nie wszystkie negatywy leżą po naszej stronie 
– mówiła dyrektor przychodni. Duża ilość pa-
cjentów nie przychodzi na umówione wizyty 
(od 25 do 30 osób deklarowanych do lekarzy 
POZ) lub żąda zapisu na godzinę, która jest już 
zarezerwowana. Jak dodaje – spełniamy wszyst-
kie wymogi określone przez NFZ. Przychodnia 
czynna jest nie od godziny 8.00, jak wymaga 
fundusz, ale od 7.00 do 18.00, a nawet – w przy-
padku jednego lekarza – do 19.00. Jeżeli lekarz 
jest nieobecny, zapewniamy zastępstwo. 

Ważna ilość lekarzy, ale i jakość

Radni zarzucali, że przychodnia jest mało 
konkurencyjna w stosunku do tych prywat-
nych. Podawali przykład przychodni przy ul. 
Armii Krajowej, gdzie z przyjęciem do lekarza 
nie ma problemów i wiele osób właśnie tam 

się przenosi. – W przychodni miejskiej tymcza-
sem zdarza się, że zapisuję się do konkretnego 
lekarza rodzinnego, a on już nie pracuje. Tu 
musi być jakiś błąd – albo lekarze otrzymują za 
małe wynagrodzenie, albo dzieje się coś innego 
– twierdzi radna Anna Masik. Jej opinię wspie-
ra radna Marianna Jakubowska: – Ważna jest 
nie tylko ilość lekarzy, ale też jakość ich pracy. 
Wydaje mi się, że rotacja wśród nich jest zbyt 
duża. Odchodzą najczęściej lekarze dobrze oce-
niani zarówno pod względem umiejętności, jak 
i empa  i w stosunku do pacjenta. A przecież to 
ludzie pracujący w naszej przychodni świadczą 
o tym, jak ona w istocie funkcjonuje, a odnoszę 

wrażenie, że część z nich przypadkowo znalazła 
zatrudnienie – mówiła radna Jakubowska.

Radna Barbara Kaczorek postulowała 
stworzenie dobrych warunków pracy i miłej 
atmosfery. Zarzuciła dyrekcji przychodni, że na 
pierwszym miejscu stawia zysk, na drugim le-
karzy, a dopiero na trzecim dobro pacjentów.

Dyrektor Kurcz odpierała zarzuty: – Nie mo-
żemy konkurować z placówkami komercyjnymi, 
dlatego że działalność naszej przychodni fi nan-
suje wyłącznie NFZ. Odniosła się także do jako-
ści pracy lekarzy mówiąc, że to nie tylko nasz 
problem, ale ogólnopolski. Wskazała również 
na trudności z zatrudnieniem lekarzy oraz ich 
dyspozycyjnością. Radna Urszula Zielińska su-
gerowała podniesienie stawki płacy. Jak podaje 
dyrektor Kurcz, na wynagrodzenia placówka ma 
zapewnione ograniczone środki fi nansowe. Co 
nie znaczy, że płace są niskie – są porównywal-
ne do tych w stolicy – średnio 90 zł/h. Można je 
podnieść, ale tylko do pewnego limitu – pienię-
dzy z budżetu musi starczyć na wszystko.

Stała opieka pielęgniarska 
w szkołach od września

Radny Paweł Kołodziej poruszył temat 
związany ze sprawowaniem opieki pielęgnia-
rek w józefowskich szkołach. W Gimnazjum 
nr 1, gdzie uczy się około 600 uczniów, pie-
lęgniarka pracuje dopiero od 11.30. Dlaczego 
tak się dzieje?

Od kilku lat tylko dzięki dofinansowaniu 
z budżetu miasta w szkołach samorządowych 
pielęgniarki pracowały w pełnym wymiarze go-
dzin. Od stycznia 2016 roku dofi nansowania nie 
ma z powodu nieuruchomienia niezbędnego 
programu zdrowotnego. W tej sytuacji opiekę 
pielęgniarską w szkołach fi nansuje Narodowy 
Fundusz Zdrowia, dlatego – jak tłumaczyła dy-
rektor Kurcz – pielęgniarki pracowały w placów-
kach tylko w określonych godzinach. Jak się oka-
zuje, przyczyną zamieszania było negatywne 
zaopiniowanie miejskiego programu profi lak-
tycznego przez Agencję Oceny Technologii Me-
dycznych i Taryfi kacji. – Opinia AOTM nie jest 
wprawdzie wiążąca, ale jest niezbędna do funk-
cjonowania programu – wyjaśnia Dorota Kem-
browska, kierownik Referatu Oświaty, Kultury, 
Zdrowia i Sportu. W tym roku przygotowaliśmy 
program tak, aby uwzględnić zeszłoroczne uwa-
gi AOTM – uzupełnia. W czerwcu Rada Miasta 
podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia programu, 
który zacznie działać od września w józefow-
skich szkołach podstawowych i gimnazjum.

Również na początek roku szkolnego gabinet 
stomatologiczny w Szkole Podstawowej nr 1 zo-
stanie wyposażony przez miasto w nowoczesny 
unit, a gabinet zostanie zmodernizowany.

Sylwia Papis

Jak działa miejska przychodnia?
Sprawy mieszkańców

Elżbieta Siwek i Małgorzata Winiarczyk pielęgniarki z miejskiej przychodni podczas tradycyjnego majowego kiermaszu ogrodniczego 
propagowału zasady zdrowego życia.
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„Rycerze i smoki” oraz „Ma-
lina cud-dziewczyna”, czyli 
książka dla dzieci na wakacje 

Od wieków znane są legendy o wielkich 
rycerzach. Zanim jednak stali się sławnymi 
postaciami, podobnie jak inni rówieśnicy, 
biegali z drewnianymi mieczami, rato-
wali niewidzialne królestwa oraz walczyli 
na śmierć i życie. Bohaterką, którą tak-
że koniecznie trzeba poznać jest Malina, 
uczennica szkoły podstawowej, inteli-
gentna, nieśmiała, ale bardzo rezolutna. 
Malina przeżywa pierwsze porywy serca, 
co otwiera niezapisane księgi rodzinnych 
historii, zwłaszcza tych z życia mamy czy 
babci Wandziuliny. A niedaleko, głęboko 
pod ziemią, w nieczynnej kopalni, dzieją 
się dziwne rzeczy. Dawid i Larisa znaleźli 
się tu podążając za pewnym szkockim wy-
nalazcą, który w tajemniczy sposób znik-
nął w jednym z szybów. Gdy w zaskakująco 
rozświetlonych podziemnych korytarzach 
Larisa staje oko w oko z samą sobą do 
rozwikłania zagadki tuż-tuż…, a niebawem 
przekona się, że nie tylko ona jest w nie-
bezpieczeństwie, ale że zagrożona jest 
cała ludzkość! Jeśli odnosisz czasem wra-
żenie, że ktoś chowa twoje rzeczy w róż-
ne dziwne miejsca, często zdarza ci się 
szukać kluczy, które przed chwilą miałeś 
w dłoni, to musisz się mieć na baczności. 
Do twojego życia właśnie wprowadził się 
Kleptek, niewidzialny chłopczyk ze snu, od-
powiedzialny za znikanie różnych rzeczy. 
Kiedy zaś orzesznica wybiera się na kurs 
z kretem, mrówkojad czuje się opuszczony 
i samotny. Czy orzesznica nie mogłaby zo-
stać w domu i zjeść z nim miseczkę pysznej 
zupy? Może więc lepiej się nie zamartwiać 
i ugotować coś pysznego, bo „Skwierczy 
cebula i syczy w kuchni u orzesznicy”. Pe-
wien sympatyczny Marcyś jest dumny ze 
swojego mleczaka. Gimnastykuje go, doty-
ka językiem i za nic w świecie nie pozwoli 
go sobie wyrwać! Niestety pewnego dnia 
mleczny problem znika, zupełnie niespo-
dziewanie, ale to już kolejna historia o po-
szukiwaniach utraconego zęba i mądrości 
ślimaka.

Do czytania książek Wydawnictw Za-
kamarki, Literatura, Wilga oraz Muza: 
„Mleczak” Katarzyny Wasilkowskiej, „Trzy-
nasty gość” Mar  na Widmarka, „Rycerze 
i smoki” Chris  ana Björka, „Kleptek” Paw-
ła Osetka, „Sam w domu” Lo  y Olsson, 
„Malina cud-dziewczyna” Katarzyny Pako-
sińskiej, zapraszamy serdecznie. To wspa-
niała propozycja literacka na deszczowe 
wakacyjne dni. 

Mariola Ładna | www.biblioteka.jozefow.pl

PROGRAM: 4–29.07.2016
„Wtorkowe art-różności” 
Wtorki w godz. 10.00–12.00
5 oraz 12.07 – Quiling – papierowe zakręcenie.
Instruktor: Ewa Stefania Dybka.
Zapraszamy na spotkania ze sztuką quilingu, 
polegającą na tworzeniu ozdób, kart, biżuterii 
i obrazków ściennych w technice zwijanych, 
cienkich pasków papieru. Podczas zajęć uczest-
nicy poznają kolejne techniki pracy, wykonują 
własne kompozycje w wiodącym temacie.

19.07 – „Mój pokój – moja przestrzeń”.
Instruktor: Agata Parzych-Bucka.
Spotkanie o projektowaniu własnej prze-
strzeni. Razem spróbujemy zaplanować swój 
wymarzony pokój, dobierzemy kolory, meble 
i całe mnóstwo dodatków. Czas na tworzenie 
harmonii wokół nas.

26.07 – „Smakuj lato”.
W ramach spotkania przygotowanie kosza pik-
nikowego, proste przepisy kulinarne i przeką-
ski idealne na zabranie na piknik.
Instruktor: Agata Parzych-Bucka. Miejsce: 
Dom Nauki i Sztuki.

„Gry jakich mało!” 
Środy: I grupa w godz. 10.00–11.20, II grupa 
w godz. 11.30–13.00.
„Gry jakich mało!” to cykliczne spotkania, 
podczas których uczestnicy będą mieli szan-
sę stworzyć niepowtarzalne gry planszowe. 
Niektóre z gier są bardziej znane, inne mniej, 
ale każda z nich zyska swój unikalny charakter 
nadany przez autora. Dziś popularne niegdyś 
planszówki odchodzą do lamusa, dlatego war-
to odkryć je na nowo.  
Instruktor: Agata Klembowska. Miejsce: Dom 
Nauki i Sztuki.

„Etno piątek”
Piątek 8.07: I grupa w godz. 10.00–11.20, II 
grupa w godz. 11.30–13.00.
Zabawki z papieru – podczas spotkania uczestni-
cy poznają dawne tradycje i zwyczaje związane 
z zabawkami oraz wykonają własną zabawkę.
Instruktor: Agnieszka Tomaszuk-Rosołowska, 
artantro. Miejsce: Dom Nauki i Sztuki.

4. Warsztaty teatralne dla młodzieży gimna-
zjalnej
Poniedziałki w godz. 11.00–13.00.
Program warsztatów teatralnych obejmuje 
prace nad dykcją, głosem, ciałem, wyobraźnią 
i tekstem literackim. Celem warsztatów jest 
przybliżenie młodym ludziom pracy aktora, 
rozwinięcie wyobraźni, a także poznanie sa-
mego siebie.
Instruktor: Fabian Kocięcki – absolwent Aka-
demii Teatralnej w Warszawie. Od siedmiu lat 
prowadzi warsztaty aktorskie dla młodzieży na 
terenie całej Polski. Współzałożyciel i główny 
wykładowca Warsaw Ac  ng Studio w Warsza-
wie. Obecnie występuje na deskach stołeczne-
go Teatru Narodowego oraz Teatru Polskiego 
im. Arnolda Szyfmana w Warszawie. Gra w se-
rialach oraz pracuje jako aktor dubbingowy. 
Miejsce: Miejski Ośrodek Kultury.

Letnie kino „Pod parasolem”
Dzieci w wieku 3–6 lat.
Czwartki o godz. 10.00.
Uwaga! Pierwszy seans w czwartek 7.07.
Serdecznie zapraszamy w każdy czwartek do 
naszego kina dzieci wraz z opiekunami oraz 
przedszkolne grupy zorganizowane na specjal-
ne pokazy. Seanse odbywać się będą w pół-
mroku i przy ściszonym dźwięku. 
Miejsce: sala widowiskowa MOK.

Dzieci w wieku 6–12 lat.
Poniedziałki i czwartki o godz. 11.30.
UWAGA! Pierwszy seans w poniedziałek 4.07.
Serdecznie zapraszamy do letniego kina 
w MOK, gdzie zobaczycie znane i lubiane fi lmy.
Miejsce: sala widowiskowa MOK.

Młodzież, dorośli, seniorzy
Poniedziałki i czwartki o godz. 17.00.
UWAGA! Pierwszy seans w poniedziałek 4.07.
Serdecznie zapraszamy do letniego kina 
w MOK, gdzie zobaczycie znane i lubiane fi lmy.
Miejsce: sala widowiskowa MOK.
Organizator zastrzega sobie możliwość mody-
fi kacji programu.
Serdecznie zapraszamy! www.mokjozefow.pl

Artystyczny lipiec w MOK
Zachęcamy do miłego spędzania czasu wolnego w Miejskim Ośrodku Kultury. 
Zapraszamy na cykl twórczych spotkań z różnych dziedzin. Staramy się za każ-
dym razem łączyć artystyczne doświadczenia z międzypokoleniową zabawą 
(zapraszamy opiekunów oraz starsze rodzeństwo). Program przygotowany 
dla uczestników od 6. roku życia. 
Na wszystkie wydarzenia odbywające się w ramach „Artystycznego lipca 
w MOK” wstęp jest bezpłatny. Prosimy o wcześniejsze zgłaszanie grup 
zorganizowanych oraz indywidualnych osób telefonicznie: 22 789 22 84 lub 
mailowo: agnieszka.jung@mokjozefow.pl.

Polecamy 
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Pływalnia
Codziennie w godzinach 9.00–16.00 

basen przy ulicy Długiej jest nieodpłatnie 
udostępniany dzieciom i młodzieży z na-
szego miasta. 

Tradycyjnie zainteresowani zbierają się 
w grupy przed każdą pełną godziną przy 
recepcji ICSiR. 

Do skorzystania z możliwości bezpłat-
nego wejścia na basen niezbędna jest le-
gitymacja szkolna. 

Promocja dostępna jest także dla stu-
dentów do 25. roku życia – za okazaniem 
legitymacji studenckiej. Warunkiem dar-
mowego wejścia na płytę pływalni dzieci 
w wieku przedszkolnym jest dowód oso-
bisty opiekuna lub jakikolwiek inny doku-
ment potwierdzający fakt zamieszkania na 
terenie Józefowa.

Bezpłatny wstęp na pływalnię w cza-
sie wakacji mają także seniorzy. Warunek 
– trzeba być mieszkańcem Józefowa. 

Hala sportowa
Zajęcia w hali sportowej odbywają się 

od poniedziałku do piątku w godzinach 
9.00–17.00. 

Wśród dyscyplin sportowych dominu-
ją: piłka nożna, piłka ręczna, siatkówka, 
koszykówka, tenis ziemny, tenis stołowy 
oraz badminton. Poza tym instruktorzy 
organizują dodatkowe, urozmaicające gry 
i zabawy ruchowe rozwijające dotychcza-
sowe umiejętności podopiecznych. 

Ponadto w ramach zajęć w hali spor-
towej planowane są dwa wyjazdy autoka-
rowe – do kina, Centrum Nauki Kopernik, 
Farmy Iluzji lub Parku Trampolin.

Boisko wielofunkcyjne
Nowoczesne boisko wielofunkcyjne 

przy ulicy Leśnej (wejście przez recepcję 
ICSiR) czynne jest od poniedziałku do 
piątku w godzinach 9.00–17.00. 

Wszyscy józefowianie – dzieci, mło-
dzież, a także dorośli – mogą na nim bez-
płatnie grać w piłkę nożną, siatkówkę, 
badmintona, tenisa ziemnego etc. 

MP

XVII Powiatowe Warsztaty Ekologiczne

Spotkanie młodzieży 
nad Świdrem
Uczniowie ośmiu szkół gimnazjalnych z powiatu otwockiego przybyli do 
Józefowa, by wziąć udział w XVII Powiatowych Warsztatach Ekologicznych 
„Spotkania nad Świdrem”. Honory gospodarza tradycyjnie pełniło Gimna-
zjum nr 1 im. Łączniczek Armii Krajowej.

W piątek 4 czerwca przed południem nad brzegiem Świdra po stronie naszego miasta za-
roiło się od młodych ludzi. Około 200 uczniów gimnazjów z Józefowa, Otwocka, Celestynowa 
i Kołbieli wzięło udział w cyklicznej czerwcowej imprezie, jaką są Powiatowe Warsztaty Ekolo-
giczne „Spotkania nad Świdrem”. Od samego początku, czyli od 17 lat organizatorem warszta-
tów jest Gimnazjum nr 1 im. Łączniczek Armii Krajowej w Józefowie. 

Pomysłodawczynią tej niepowtarzalnej integracyjnej imprezy jest wicedyrektor szkoły 
Irena Nicińska. Dla pani Ireny, która zamierza przejść na zasłużoną emeryturę, były to jed-
nocześnie ostatnie warsztaty w roli organizatora. Jednak jak obiecała, w miarę możliwości 
i sił będzie wspierać organizatorów spotkań w latach następnych.

A warsztaty ekologiczne mają na celu nie tylko integrację młodzieży z różnych placówek, 
ale też obcowanie z naturą przez wspólne przeprowadzanie różnorakich doświadczeń, w któ-
rych uczniowie z różnych szkół, lecz o podobnych zainteresowaniach, połączeni w tematycz-
nych grupach, przeprowadzali badania empiryczne. Gimnazjaliści zbadali m.in. jakość wody 
w Świdrze, potwierdzając jednocześnie, że woda w rzece jest bardzo czysta, analizowali glebę 
i wysokość drzew, a także zbadali różne gatunki fauny występującej w Świdrze i jego najbliż-
szej okolicy. Ci o zdolnościach artystycznych rozwijali swoje talenty w grupie plastycznej nad 
pełnym uroków brzegiem rzeki. Czyż jest coś fajniejszego niż lekcje w otoczeniu nieskażonej 
natury? Chyba nie.

Podczas ofi cjalnego podsumowania warsztatów w samo południe młodzi naukowcy z po-
szczególnych grup podzielili się wynikami swoich badań z innymi uczestnikami. Jednym z gości 
honorowych „Spotkań nad Świdrem” był przewodniczący Rady Miasta Józefowa Cezary Łuka-
szewski, który zwycięzcom ogłoszonych wcześniej konkursów wręczył nagrody: książki ufun-
dowane przez starostwo powiatowe w Otwocku oraz torby ekologiczne ufundowane przez 
Urząd Miasta Józefowa, który również zasponsorował materiały niezbędne do przeprowadze-
nia warsztatów.

Tekst i foto: WS

Lipiec 
w Integracyjnym 
Centrum Sportu 
i Rekreacji

EkologiaPolecamy 
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Dzień bezpieczeństwa 

Przed wakacjami apel o rozsądek

W razie awarii oświetlenia ulicznego
Od 1 stycznia 2016 roku o oświetlenie uliczne w Józefowie dba fi rma Lukon S.C. Ludwik i Konrad 
Uzarscy, 05-420 Józefów, ul. Leśna 21.
Zgłoszenia awarii:

   w godz. 8.00–22.00 tel. stacjonarny z sekretarką 22 789 22 35
   całodobowy automat zgłoszeniowy tel. kom. 730 710 206
   w godz. 8.00–22.00 tel. kom. 501 174 665
   e-mail: lukon.s.c.@gmail.com

Józefów nad Świdrem – Pismo Samorządowe 1543 ISSN1427-9525. Wydawca: Rada Miasta 
Józefowa. Adres redakcji: ul. Kard. Wyszyńskiego 1, bud. B, 05-420 Józefów, redakcja.jns@jozefow.
pl. Redaguje Wanda Zagawa z zespołem. Współpracują: Lidia Dańko, Elżbieta Krakowiak, Tomasz 
Marcinkiewicz, Sylwia Papis, Maciej Piłat, Jakub Bajtler. Kolegium Redakcyjne: Marianna Jakubowska 
– przewodnicząca, Mariusz Batorski, Edyta Komińczyk, Adrian Pyra, Małgorzata Winiarczyk. 
Opracowanie graficzne i skład: ARTTON Katarzyna Marcinkiewicz. Druk: Drukarnia RAJGRAF. 
Dyżur redakcyjny: tel. 22 789 38 31 w czwartki godz. 16.00–17.00. Oddano do druku: 4.07.2016. 
Okładka: Plac do uprawiania kalisteniki  u zbiegu ulic Wawerskiej i Polnej. fot. Tomasz Marcinkiewicz

W sprawie odpadów komunalnych
Referat Gospodarki Komunalnej Urzędu Miasta ul. Kard. Wyszyńskiego 1, tel. 22 779 00 55. 
Zakład Oczyszczania Miasta tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl. Biuro Obsługi Klienta 
Lekaro tel. 22 789 02 79, lekaro@lekaro.pl

Ważne telefony: 
Burmistrz Stanisław Kruszewski i wiceburmistrz Marek Banaszek: 22 779 00 25. Biuro Ob-
sługi Klienta Urzędu Miejskiego: 22 779 00 00, fax 22 779 00 15. 
Przewodniczący Rady Miasta Cezary Łukaszewski: 22 779 00 40. Straż Miejska: 
22 789 22 12. Policja: 22 789 21 07. 

17 czerwca b.r. odbył się w Gimnazjum im. 
Łączniczek AK Dzień Bezpieczeństwa. Ucznio-
wie wszystkich klas uczestniczyli w pięciu blo-
kach tematycznych:

1. „Płytka wyobraźnia” – zajęcia przepro-
wadzone przez nauczycieli wychowania fi-
zycznego Eleni Filipiuk-Adamos i Grzegorza 
Dłużniewskiego – miały na celu uświadomienie 
młodzieży, jak ważne jest, by podczas wypo-
czynku nad wodą zachowywać się odpowie-
dzialnie i bezpiecznie. Konsekwencje skoków 
do nieznanej wody mogą być tragiczne w skut-
kach, dlatego, jak co roku, przypomniano mło-
dzieży o zasadach bezpiecznego korzystania 
z kąpielisk.

2. Spotkanie z Wojciechem Plecińskim wice-
prezesem Stowarzyszenia Bezpieczna Młodość 
im. Grzegorza, który opowiedział gimnazjali-
stom o okolicznościach powstania i celach Sto-
warzyszenia. Inspiracją dla jego założenia stał 
się śmiertelny wypadek młodego człowieka. 
Ponieważ jednym z głównych celów organizacji 
jest zapobieganie nieszczęśliwym wypadkom 
wśród młodzieży to nasz gość przypomniał 
o konieczności przestrzegania norm i reguł oraz 
stosowaniu się do regulaminów i przepisów np. 
dotyczących ruchu drogowego. Najważniejszym 
przekazem był apel o rozsądek w działaniu.

3. Wystąpienie przedstawiciela józefow-
skiej policji – sierż. szt. Piotra Chudka – które 

dotyczyło zachowań będących wynikiem za-
żywania alkoholu, dopalaczy i innych środ-
ków psychoaktywnych. Młodzież mogła za-
obserwować na wyświetlonych fi lmach, jakie 
konsekwencje mogą spotkać osoby będące 
pod wpływem środków odurzających np. nad 
wodą czy podczas wydawałoby się niewinnego 
spotkania na imprezie.

4. Cyberbezpieczeństwo – blok popro-
wadzony przez dr inż. Magdalenę Szeżyńską 
i dr inż. Krzysztofa Gołofi ta z Politechniki War-
szawskiej poświęcony odpowiedzialnemu ko-
rzystaniu z komputerów i urządzeń mobilnych. 
Młodzież poznała procedury odzyskiwania da-
nych z komputerów nawet tych, które wyda-
wały się być skasowane. Dużo uwagi poświę-
cono brakowi anonimowości w Internecie oraz 
ochronie danych prywatnych przez wglądem 
innych. 

5. Pokazy Ochotniczej Jednostki Straży Po-
żarnej w Józefowie – szkolenie gimnazjalistów 
w zakresie przeprowadzania akcji ratowniczej 
i ewentualnej reanimacji osoby poszkodowa-
nej. Uczniowie mieli możliwość wysłuchania 
niesamowicie ciekawej prelekcji dotyczącej 
wymienionego zagadnienia, mogli też spró-
bować swoich sił w praktyce dzięki przygo-
towanym fantomom. Strażacy prezentowali 
także sprzęt ratowniczy. Wystąpienie Straży 
Pożarnej wspierały panie Joanna Zakrzewska 

i Katarzyna Pietryka wraz z kilkoma uczniami. 
Wszystkie zaplanowane tego dnia działania 

miały na celu uświadomienie młodym ludziom, 
jak ważne jest odpowiedzialne i przemyślane 
działanie. Młodzież często zapomina, jak kru-
che jest nasze życie i jak łatwo popełnić błąd, 
którego skutki mogą dotykać nas przez całe 
życie. Dlatego bardzo istotne jest przypomina-
nie i uświadamianie konsekwencji nieodpowie-
dzialnego zachowania. To nam się w tym dniu 
na pewno udało. 

Agnieszka Węgłowska

Lubisz Józefów
Dbaj o porządek 

Większość z nas zadowolona jest z mieszka-
nia w Józefowie. Podoba nam się miasto, to jak 
się rozwija, jakie są tu udogodnienia i jak jest 
zagospodarowane. Mnie też się podoba. Lubię 
Józefów. Lubię chodzić z dziećmi na place za-
baw, lubię jeździć na rowerze, lubię usiąść przy 
fontannie – patrzeć na dzieci, na młodzież, słu-
chać śmiechów i plusków… 

ALE NIE LUBIĘ WĄCHAĆ URYNY 

A niestety w upalne dni śmierdzi każdy 
trawnik. 

Drodzy rodzice, nie wysadzajcie dzieci pod 
krzaczkiem, od tego są toalety. Przecież jutro 
też będziecie chcieli spędzić tu miło czas, wą-
chając kwiatki a nie mocz.

Nie przepadam też za oglądaniem śmieci, 
a niestety wieczorem cały skwer im. św. JP II 
usiany jest pustymi butelkami i pudełkami po 
pizzy. Przecież nie jest daleko do kosza, a jeśli 
jest pełen to dalej zaraz jest następny. Pomyśl-
my o tych, którzy przyjdą tu odpocząć po 
nas. 

KM

Pierwszy w Józefowie szalet miejski (płacimy 1 zł) znajduje się na 
skwerze im. św. JP II w pobliżu placu zabaw. Fot. TM

Napisali do nas
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Na terenie Józefowa zainstalowanych jest 
łącznie 3787 opraw oświetleniowych ledo-
wych i sodowych. Miasto jednak ciągle się 
rozbudowuje, powstają nowe budynki i ulice, 
więc systematycznie uzupełniane jest oświe-
tlenie uliczne, by zapewnić bezpieczeństwo. 

Miasto aktualnie przeprowadza postępo-
wanie o udzielenie zamówienia publicznego 
o wartości równej lub wyższej niż równo-
wartość 30 000 euro dotyczące zadania pn. 
„Budowa oświetlenia ulicznego w pasie dróg 

publicznych w Józefowie”. Podstawą przetar-
gu jest wcześniej opracowany (maj 2016) pro-
gram funkcjonalno-użytkowy. 

Zadanie – w uproszczeniu – polegać bę-
dzie na zaprojektowaniu i wybudowaniu 
oświetlenia ulicznego na czternastu odcin-
kach dróg gminnych:
1. ulicy Bez Nazwy nr 4 pomiędzy ulicami Oby-
watelską a Szyszkową
2. ulicy Botanicznej za skrzyżowaniem z Orzesz-
kowej
3. ulicy Cisowej od Wilsona
4. ulicy Owalnej od Dziekońskiej do Botanicznej

5. ulicy Owsianej – część do Nowowiejskiej
6. ulicy Polnej od Ejsmonda do Ordona
7. ulicy Szerokiej od Sienkiewicza do Piaskowej
8. ulicy Sowińskiego
9. ulicy Żeromskiego – skrzyżowanie z Al. Róż
10. ulicy Bez Nazwy od Kasprowicza do Głów-
nej
11. ulicy Podleśnej od Nadwiślańskiej
12. ulicy Uroczej od Wewnętrznej do Armii Kra-
jowej
13. ulicy Bez Nazwy nr 47 od Wawerskiej do 
Puszkina
14. ulicy Rejtana od 11 Listopada w stronę 
Warszawy (przebudowa)

Zakładany termin zakończenia realizacji in-
westycji to koniec 2016 roku.

Jadwiga Łaszewska 
 Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej UM

Więcej Więcej 
światła!światła!

Nasze miasto
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Fotoreportaż

W ostatni weekend czerwca Park Miejski 
w Otwocku tradycyjnie zapełnił się stoiskami 
wystawców z całego powiatu.

Głównym motywem pierwszego dnia fes  -
walu było nadwiślańskie Urzecze w powiecie 
otwockim – były prelekcje, prezentacje różnych 
wydawnictw i targi staroci. Wśród imprez towa-
rzyszących znalazła się X Wieczornica – Od Pia-
sta do Grota, która odbyła się w willi Jeżewo przy 
ul. Stefana Roweckiego „Grota” w Józefowie.

W niedzielę parkiem zawładnęli lokalni 
twórcy, rzemieślnicy i artyści. Być może panują-
cy skwar i temperatura przekraczająca 30 stop-
ni sprawiły, że wystawców było nieco mniej niż 
w ubiegłym roku. Nie dopisali także mieszkań-
cy, którzy przy takiej pogodzie wybrali pobyt 
nad Świdrem, a nieliczni, którzy przybyli w tym 
dniu do Parku Miejskiego szukali schronienia 
w cieniu drzew i ochłody w uruchomionej przez 
strażaków kurtynie wodnej.  Tekst i foto: WS

Ogród kulinarny u państwa Dysińskich

Piknik rodzinny w Szkole Podstawowej nr 1

 Kiermasz towarzyszący „sąsiedzkiemu śniadaniu” w parku przed MOK-iem

 Warsztaty kaligrafi czne   ` Foto: Lidia Dańko

Otwarte Ogrody

XIII Powiatowy Festiwal Kultury – ciekawe prezentacje, słaba frekwencja


